
رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 

شهرستان رفسنجان تایید کرد که مسیر انتقال خط  لوله 

آب خلیج فارس از دره راگه تغییر یافته است.

حســن حســینی اظهار کرد: بعد از مدت ها کش و قوس 

و طرح هــای متفاوتــی کــه شــرکت پیمانــکار پــروژۀ انتقال 

آب خلیج فــارس ارائــه داد، در نهایــت همــان طرحــی کــه 

مدنظــر میراث فرهنگــی بود را پذیرفتنــد و از مواضع قبلی 

عقب نشــینی کردنــد لذا مســیر پــروژه تغییر کــرده و دیگر 

خطری از بابت این پروژه، دره راگه را تهدید نمی کند.

به گفتــه وی، خــط پــروژه از ســمت دره بــه محــل امنی که 

خطــوط انتقــال دیگــری هــم از آن عبور داده شــده، تغییر 

مسیر داد.

 خطر از سر 
درۀ راگه رفسنجان گذشت

خبر  
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خبر   خبر   

 آیونس گرل گره 
لا واگ ندژد بم اوم وندوزه می  ال؛

تدوین طرح توسعه گردشگری 
ارگ تا ارگ

 مدیرعامــل منطقــه ویــژه اقتصــادی ارگ جدیــد بــم از 
راه انــدازی آژانــس گردشــگری در ایــن منطقه خبر داد 
و گفــت: یکــی از اهــداف منطقه ویــژه اقتصادی بحث 
گردشــگری اســت و در ایــن راســتا در حــال تکمیــل 

زیرساخت ها هستیم.
هادی شهســوارپور در کارگروه گردشــگری شهرســتان 
بــم اظهــار کــرد: یکی از اهداف منطقــه ویژه اقتصادی 
بحث گردشگری است که یک زون گردشگری در این 

منطقه به مساحت ۲۳۵ هکتار داریم.
وی افــزود: ظرفیــت گردشــگری خوبــی در بــم وجــود 
دارد کــه بایــد اقامــت را افزایــش دهیــم و برنامه هــای 
زیادی داریم که شــامل تاسیســات و ایجاد زیرساخت 
لازم ماننــد یــک هتل دیگر در منطقه اســت و تکمیل 
واحدهای نیمه تمام مانند قصر یخ، زورخانه و مجموعه 
پارک آبی، شهربازی پیست موتورسواری و و ... نیز در 

دستور کار قرار دارد.
شهســوارپور بیــان کــرد: در بحث اقامت گردشــگر در 
حال بازســازی و تجهیز ۱۰ خانه از مجموعه ارگ قدیم 
هستیم تا بتوانیم از ظرفیت ارگ قدیم استفاده کنیم.

وی ادامه داد: منطقه ارگ جدید نیز در حال راه اندازی 
یک آژانس گردشــگری قوی اســت تا بتوانیم در بحث 
گردشگری از ظرفیت ها و پتانسیل های شهرستان بم 
و دیگر شهرســتان های شــرقی استان کرمان استفاده 

کنیم.
مدیرعامل منطقه اقتصادی ارگ جدید بم با اشاره به 
ظرفیت کویر در بحث گردشگری گفت: کویر ظرفیت 
و پتانسیل با ارزشی است که نیاز به یکسری امکانات 
مانند اتومبیل آفرود و امکانات اقامت در کویر را دارد 
و همچنین باید بوم گردی ها در این حوزه ایجاد شود.

بــه گزارش ایســنا، وی افــزود: ظرفیت های بی نظیری 
اقامــت  در خصــوص  بــروات  و  بــم  باغشــهرهای  در 
گردشــگر وجــود دارد و ســاماندهی اطــراف ارگ قدیــم 
و گسترش خانه های بوم گردی می تواند در این زمینه 

بسیار موثر باشد.
شهسوارپورگفت: سعی داریم این ظرفیت ها را فعال 
کنیم و در راستای توسعه گردشگری، برای اجرای طرح 

ارگ تا ارگ، در حال  تملک زمین هستیم.

 بر وعتشرا ژک میلیرال و اا۵ میلیان تامرنی 
ونجرم می  ال؛

تکمیل زیرساخت های 
گردشگری آبشار راین

مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بخش 
رایــن از اختصــاص یــک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون تومان 
بــرای آماده ســازی زیرســاخت های منطقه گردشــگری 
آبشــار راین خبر داد. ســیدوحید طاهری در این رابطه 
اظهــار کــرد: این عملیات تاکنون ۲۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکــی داشــته و تعمیــر و تجهیــز هشــت چشــمه 
سرویس بهداشتی، طراحی معابر نمازخانه، سکوسازی 

و محوطه سازی نیز انجام شده است.
 مدیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی بخش 
رایــن افــزود: برای اجرای عملیــات نورپردازی و تکمیل 
پروژه مذکور به ۱۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز است که 
در صورت تامین آن، زیرساخت های گردشگری آبشار 

راین تا نوروز ۱۴۰۴ آماده می شود.
بــه گــزارش ایســنا،وی خاطرنشــان کــرد: آبشــار رایــن 
در کنــار جاذبه هــای تاریخــی و فرهنگــی و همچنیــن 
صنایع دســتی ارزشــمند این بخش، یک بســته کامل 
گردشــگری را تشــکیل داده که با توجه به شــرایط آب 
و هوایی، هر سال میزبان تعداد زیادی از گردشگران 

است.

تنهر لو خرنه بام گرله لا بم فعرل و ت؛

 دست انداز بانکی 
پیش روی ۷۰ بوم گردی بم

رئیــس کمیتــه گردشــگری دفتــر اتاق کرمان در شــرق 
اســتان در نشســت کارگروه گردشگری شهرستان بم 
در منطقه ویژه اقتصادی ارگ جدید گفت: ۷۰ پرونده 
برای احداث خانه بوم گردی در شرق استان کرمان به 
مرحله تســهیلات بانکی رســیده اند اما متاســفانه به 
دلیل دست اندازهای بانکی نتوانسته اند پرونده خود 

را تکمیل و از تسهیلات لازم استفاده کنند.
یوســف ســجادی، با اشــاره به وجود تنها دو خانه بوم 
گــردی فعــال در بــم افزود: کمیته گردشــگری دفتر بم 
این امکان را دارد که تک تک پرونده ها را به صورت 
مــوردی پیگیــری و بــرای حــل مشــکلات آنهــا اقدامات 

لازم را انجام دهد.
وی ادامه داد: تعداد خانه های بوم گردی در بم بسیار 
کم است که با وجود خانه باغ بودن بخش عمده ای از 
شهرستان بم، امکان تبدیل آن ها به خانه بوم گردی 
وجــود دارد. ســجادی خاطرنشــان کــرد: در نمایشــگاه 
بین المللی گردشگری که بهمن ماه امسال در تهران 
برگزار می شــود، شــب اول این نمایشــگاه به معرفی 
ظرفیت های گردشــگری شــرق استان کرمان پرداخته 
خواهد شد. رئیس کمیته گردشگری دفتر اتاق کرمان 
در شــرق اســتان افزود: با وجود داشتن چهار اثر ثبت 
جهانــی در بــم متاســفانه عرضــه مــا با وجــود تقاضای 
بســیار زیاد کم اســت و باید برای دیده شــدن بیشــتر 
ظرفیــت هــای گردشــگری در بم زیرســاخت های لازم 

تکمیل و یا ایجاد شود.

بر ونتخرب ائیس و نرئب ائیس کراگروم؛

 کارگروه کشاورزی 
اتاق رفسنجان تشکیل شد

 کارگــروه کشــاورزی دفتــر اتــاق بازرگانــی کرمــان در 
رفسنجان در نشستی با حضور محمدرضا ترابی رئیس 
کمیسیون کشاورزی اتاق کرمان، مجید حجت رئیس 
دفتــر اتــاق کرمــان در رفســنجان و جمعــی از فعــالان 

اقتصادی این حوزه تشکیل شد.
بــه گــزارش دفتــر اتــاق کرمــان در رفســنجان، در ایــن 
نشست"عباس مهران"و"احمد خانی"به عنوان رئیس 
و نائب رئیس این کارگروه انتخاب شدند. رئیس دفتر 
اتاق کرمان در رفسنجان در ادامه این نشست گفت: 
فعالان حوزه کشاورزی شهرستان رفسنجان، مسائل و 
مشکلات را بیان کنند تا با جمع بندی آنها، در نشست 

های مختلف مطرح و حل آنها پیگیری شود.
مجید حجت، افزود: از مهمترین خواسته های فعالان 
بخــش کشــاورزی شهرســتان رفســنجان مــی تــوان به 
تشــکیل صندوق پســته، گلخانه هــای هیدروپونیک، 
باغ استاندارد، برآورد هزینه تولید پسته و سایر مسائل 

مربوط به حوزه آب و اقتصاد پسته اشاره کرد.

لا برنرمه ومسرل؛

۳۰ درصد نقاط حادثه خیز 
کرمان اصلاح می شود

 ۱۳۹ نقطه حادثه خیز درون شهری در ۸۴ شهر استان 
و ۳۵ نقطه حادثه خیز برون شهری در شمال و جنوب 
استان کرمان شناسایی شده که ۳۰ درصد این نقاط 

در برنامه امسال برای اصلاح و رفع خطر قرار دارند.
معــاون عمرانــی اســتاندار کرمــان بــا بیــان این مطلب 
در ســتاد راهبــری کاهــش تصادفــات اســتان با اشــاره 
بــه افزایــش ۲۹ درصدی تردد در محورهای مواصلاتی 
استان کرمان نسبت به سال ۱۴۰۱ عنوان کرد: افزایش 
ترددهــا بعــلاوه طولانــی بــودن مســیرها و بعضــا عدم 
رســیدگی بــه خودروهــا، میــزان تصادفــات را افزایــش 
می دهــد، بــا ایــن حــال باید اقدامــات ســریعتری برای 
کاهــش خطــرات و جلوگیــری از جراحت هــا و فوتی هــا 

انجام دهیم.
ســیدمصطفی آیت اللهــی موســوی بیــان داشــت: بــا 
اقداماتی از جلمه ایجاد سرعت کاه و اصلاح در برخی 
از نقاط حادثه خیز درون شهری و برون شهری، شاهد 

کاهش آمار تصادفات هستیم.
موسوی گفت: ۱۳۹ نقطه حادثه خیز درون شهری در 
۸۴ شــهر اســتان و ۳۵ نقطه حادثه خیز برون شــهری 
در شــمال و جنوب اســتان کرمان شناســایی شــده که 
۳۰ درصــد ایــن نقاط در برنامه امســال بری رفع خطر 

قرار دارند.
معاون عمرانی اســتاندار کرمان با بیان اینکه از محل 
اعتبارات اســتانی، بخشــی برای رفــع نقاط حادثه خیز 
قرار می گیرد، افزود: شهرداری ها نیز طرح های  اصلاح 
نقاط حادثه خیز درون شهری دارند که در حال حاضر 

۵۰ درصد این نقاط رفع شده است.
به گزارش روابط عمومی اســتانداری کرمان،موســوی 
گفــت: بــرای روشــنایی ۳۰ کیلومتر ورودی شــهرها که 
عمــده تصادفــات را دارند، طرح هایی توســط راهداری 
و شرکت توزیع نیروی برق ارائه شده که تا قبل پایان 

سال، روشنایی آنها کامل شود.

کشروازون زمین گیر  دند؛

 جولان آفت برگخوار ذرت 
در ارزوئیه

نماینده مردم بافت و رابر و ارزوئیه در مجلس، گفت: 
ســال گذشــته از مزارع ذرت شهرســتان ارزوئیه حدود 
۹۰ هزار تن محصول برداشت شده اما سال جاری این 
میــزان بــه یک ســوم کاهش پیــدا کرده و شــاهد افت 

برداشت حدودا ۷۰ درصدی بوده ایم.
صمداله محمدی در باره خســارت ناشــی از آفت برگ 
خــوار ذرت در حــوزه انتخابیــه خــود، گفــت: در ســال 
جاری ۱۲ هزار و ۵۰۰ هکتار از مزارع شهرستان ارزوئیه 
طعمه آفت کرم برگخوار ذرت شدت که خسارت بسیار 

سنگینی را کشاورزان متحمل شدند.
نماینده مردم بافت و رابر و ارزوئیه در مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به اینکه از روز ۲۳ مردادماه موضوع 
هجــوم آفــت کــرم برگخــوار ذرت بــه مدیــران مربوطــه 
استانی و کشوری اعلام شده است، ادامه داد: گروه 
هــای مختلفــی از مســئولین بــا حضــور در شهرســتان 
ارزوئیه مزارع آفت زده را بازدید و با کشاورزان خسارت 
دیده دیدار و گفت وگو کرده اند. سمپاشی نیز صورت 
گرفته اما آن آرامشی را که انتظار داشتیم به واسطه 
پیگیری هــا و بازدیدهــا بــرای کشــاورزان ایجــاد شــود را 

شاهد نیستیم.
وی بــا تاکیــد بــر اینکــه امروز طالب بازدیــد مجددی از 
مزارع نیستیم زیرا بازدیدهای که در گذشته انجام شده 
باید خروجی داشته باشند و ما تاکنون شاهد خروجی 
مطلوبی نبوده ایم، عنوان کرد: سال گذشته از مزارع 
ذرت شهرســتان ارزوئیــه حــدود ۸۰ هــزار تن محصول 
برداشت شده اما سال جاری این میزان حدود ۶۰ هزار 
تــن کاهــش پیدا کرده که زیــان ۶۰۰ میلیارد تومانی را 

به همراه داشته است.

عاومل به پستا افتن فرش وژرونی؛

فرش چطور از زیر پای ایران کشیده شد؟

داستان پرغصه فرش ایرانی به از دست دادن بازارهای صادراتی 
و کاهــش ســهم ایــران از ایــن بــازار ختــم نمی شــود، در ســال های 
اخیــر عــلاوه بر واگذاری ســهم ایران از بــازار صادراتی فرش ایرانی 
شــاهد عرضه طرح های ایرانی با نام و برند ســایر کشــورها در دنیا 

روبرو بوده ایم.
بازار فرش دستباف ایران زمانی ۴۴ درصد صادرات غیرنفتی کشور 
را در اختیــار داشــت و رتبــه اول دنیــا را از آن خــود کــرده بــود،  امــا 
در دهه هــای اخیــر این صنعت ارزآور دســت رقبــا افتاد و صادرات 
آن بــه کمتریــن میزان رســید. افت صادرات فرش دســتباف ایران 
موجب ورود رقبای جدید به این بازار پرطرفدار شد و با این شرایط 

صادرکنندگانی ایرانی به حداقل صادرات بسنده کردند.
داستان پرغصه فرش ایرانی به از دست دادن بازارهای صادراتی 
و کاهــش ســهم ایــران از ایــن بــازار ختــم نمی شــود، در ســال های 
اخیــر عــلاوه بر واگذاری ســهم ایران از بــازار صادراتی فرش ایرانی 
شــاهد عرضه طرح های ایرانی با نام و برند ســایر کشــورها در دنیا 
روبرو بوده ایم و این امر موجب شــد تا هند بتواند به جایگاه اول 
صادرکننــده فــرش در دنیا دســت پیدا کنــد و پای تولیدکنندگانی 
نپالی و چینی هم به این بازار باز شود و با این شرایط فرش ایرانی 
با نام کشورهای دیگر در حال حاضر میهمان خانه ها شده است. 
بــه گفتــه فعــالان ایــن صنعــت ارزآور اعمال »سیاســت برگشــت 
ارز حاصــل از صــادرات« و »تحریم هــا« صنعــت فــرش ایران را به 

پستو برد.
براســاس داده هــای اعــلام شــده از ســوی فعــالان ایــن صنعــت بــا 
ارزش، در ســال ۱۳۷۳ صادرات فرش کشــور بالغ بر دو میلیارد و 
۱۳۲ میلیــون دلار بــوده کــه ۴۴ درصــد صادرات در آن مقطع را به 
خــود اختصــاص داده بــود، اما رقــم صادراتی فرش در حال حاضر 
به ۵۵ میلیون دلار کاهش یافته اســت و این امر نشــان می دهد 
برای بازگرداندن جایگاه این صنعت باید تغییرات اساسی در روند 

صادرات و سیاست گذاری های مرتبط با آن صورت داد.

افع ماونع صرلاوتی  
پیــام باقــری نایب رئیــس اتاق ایران همایش توســعه تجارت فرش 
دستباف و صنایع دستی با اشاره به اینکه در  حوزه صادرات باید 
موانع صادراتی از پیش روی صادرکنندگان برداشته شود به این 
نکتــه اشــاره کــرد کــه از جملــه موانعی کــه در حال حاضر ســد راه 
صادرکننــدگان شــده اســت، به فراهم نبودن امــکان نقل وانتقال 
منابع ارزی صادرکنندگان و همچنین اعمال سیاســت رفع تعهد 

ارزی بــاز می گــردد کــه باعــث تنزل جایگاه ما در صــادرات فرش و 
صنایع دستی شده است.

نایب رئیس اتاق ایران با اشــاره به اقدامات این اتاق برای توســعه 
تجــارت فــرش و صنایــع دســتی، بیــان کــرد: اتــاق ایــران عــلاوه بر 
ایجاد کمیســیون فرش و صنایع دســتی برای اولین بار، اقدام به 
شبکه ســازی در میــان فعــالان اقتصادی ایــن حوزه کرده و در حال 
توسعه آن است. گام بعدی ما مهارت آموزی و به کارگیری روش های 
نویــن در حــوزه بازاریابــی اســت. همچنیــن حمایــت از حضــور در 
نمایشگاه های خارجی و برندسازی در این صنعت و کمک به رفع 
موانع صادراتی فرش و صنایع دستی در دستور کار اتاق ایران قرار 
دارد. باقری با تأکید بر اینکه فرش شناسنامه ایران و ایرانی است، 
گفت: از میان ۴۰۰ رشــته ثبت شــده در صنایع دســتی دنیا، ۲۹۹ 
رشته در کشور ما فعال هستند. بالغ بر ۵۳۰ هزار اشتغالزایی که 
۸۰ درصدان هم توســط زنان کشــور محقق شــده، در این بخش 
اتفاق افتاده است. صادرات صنایع دستی کشور در سال گذشته 
۲۲۴ میلیــون دلار بــوده و ۱۷ هــزار میلیــارد تومــان هــم فــروش در 
داخل رخ داده است که با توجه به این ارقام باید نگاه جدی تری 

به این صنعت داشت.
باقری با اشاره به اینکه در سال ۷۳ صادرات فرش کشور بالغ بر 
دو میلیارد و ۱۳۲ میلیون دلار بوده که ۴۴ درصد صادرات در آن 
مقطــع را بــه خــود اختصاص داده بود، گفــت: این حوزه، اقتصاد 
مبتنی بر مهارت گرایی است و با صرف حداقل منابع حداکثر ارزش 

افزوده را می توان به دست آورد.

کهیسیان تخصصی بروه فرش  
مرتضی حاجی آقا میری، رئیس کمیسیون فرش، صنایع دستی 
و هنر اتاق نیز با اشــاره به اینکه زمانی فرش دســتباف ۴۴ درصد 
صادرات غیرنفتی کشور را در اختیار داشت ولی جای کمیسیون 
تخصصــی در اتــاق ایــران و ایــن حــوزه خالــی بــود عنــوان کــرد: در 
ابتدای دوره دهم اهمیت این موضوع با هیات رئیسه اتاق ایران 
مطرح شد و هیات رئیسه و در راس آن رئیس اتاق ایران از ایده 
تشکیل این کمیسیون حمایت کردند. امیدوارم عملکرد کمیسیون 
طوری باشد که در ادوار آینده این کمیسیون ادامه حیات دهد و 

تخصصی تر به موضوع بپردازد.
او تصریح کرد: هدف غایی، رســیدن به قله های صادراتی اســت، 
هدفی که در مســیر خود مشــکلات زیادی دارد. در این همایش 
بــر اســتفاده از فناوری هــای نوآورانــه بر حوزه هنــر، فرش و صنایع 

دستی تاکید شده است.

تعهد وازه عرمل کرهش صرلاوت  
در ادامــه ایــن همایــش رئیــس اتــاق بازرگانــی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی ایران هم اعلام کرد: سیاست رفع تعهد ارزی به توسعه 
تجارت فرش و صنایع دستی آسیب جدی وارد کرده است و این 
موضــوع کــه بــا وجــود ارزآوری بالای حوزه صنایع دســتی و فرش، 
میــزان صــادرات در ایــن حــوزه به حداقل میزان خود در ســال های 
اخیــر رســیده و از ارقــام صادراتــی دو میلیارد دلاری به ۵۵ میلیون 

دلار کاهش یافته، نیازمند آسیب شناسی جدی است.
به گفته حسین سلاح ورزی، اگرچه تحریم ها بر کل صادرات کشور 
و از جمله صادرات این بخش، اثرگذار بوده است اما اصلی ترین 
عامل اثرگذار، نحوه سیاست گذاری ها از جمله اعمال سیاست رفع 
تعهد ارزی است که باعث شده در سال ۱۴۰۲ با تراز تجاری منفی 
۱۲ میلیــارد دلاری در صــادرات غیرنفتی مواجه شــده و پیش بینی 

تراز تجاری منفی ۱۷ میلیارد دلاری تا پایان سال داشته باشیم.
ســلاح ورزی تأکید کرد: اگر سیاســت گذاران علاقه ای به یادگیری 
علم اقتصاد ندارند، دســت کم از روند گذشــته بازار درس بگیرند 

و در نحوه سیاست گذاری های صادراتی خود تجدید نظر کنند.
او گفــت: در پنــج دهــه اخیــر صنایع دســتی و فرش ایــران جزو ارز 
آورترین محصولات ایرانی بوده اند تا جایی که این بخش در دوره 

جنگ هم از منابع اصلی تأمین ارز کشور بوده است.
رئیــس اتــاق ایران بیان کرد: در اقتصادی که مهم ترین ضعف آن 
خام فروشی است، ناگفته پیداست که توجه به صنایع دستی و 
فــرش، بــه عنوان حوزه ای با بالاترین ارزش افزوده و اشــتغالزایی، 

تا چه اندازه مهم است.

تحرژم فرش وژرون  
در ادامه فتح الله توســلی، عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با 
اشاره به تحریم علیه فرش ایران گفت: آمریکا صادرات پنج ملیارد 
دلاری صــادرات فــرش ایــران را تحریــم کرده تــا ۲.۵ میلیون نفر از 
بافنــده هــای فــرش کــه از مردم طبقــات ضعیف هســتند را تحت 
فشار قرار دهد و آنها را بیکار کند. آنها می خواهند در نتیحه این 
تحریم، بافنده ها به حاشــیه شــهرها مهاجرت کنند و امنیت ملی 

هدف قرار گیرد.
توسلی گفت: موضوع فرش با امنیت ملی کشور گره خورده و با 
هویت ملی در ارتباط اســت. فرش مخصوص کشــور ایران اســت 
و با تاریخ ایران گره خورده اســت. مثلا هند بخشــی از بازار فرش 
ایرانی را گرفته ولی آیا فرش هندی در دنیا داریم؟ فرش کشمیری 
هم تحت تاثیر فرش ایران بوده اســت. اروپا، آســیا و کشــورهای 
عربی فرش ندارند و این فرش مختص ایران است. فرش و صنایع 
دســتی ایران در دنیا بی نظیر اســت و در موزه های معتبر جهانی 

نگهداری می شود.
 او ادامه داد: باید به فرش دستباف اهمیت داد و باید سرای فرش 
دستباف داشته باشیم اما در این مسیر کوتاهی کرده ایم. صنایع 
و اقتصاد کشــور باید به ســمتی برود که کم آب بر باشــد و یکی از 

این حوزه ها، صنعت فرش و صنایع دستی است.
توســلی تصریح کرد: اولویت کشــور صنایع ســنگین نیست. دنیا 
هم سمت صنایع سنگین نمی رود. اما متاسفانه ما در حوزه فرش 
متولی نداریم. مثلا ترکیه رفوکارهای فرش ما را جذب کرده و باید 

جلوی این مسئله گرفته شود.
بــه گــزارش اکوایــران؛ او تاکید کرد: باید قوانین و مقررات گمرکی 
اصلاح شود، به بیمه فرش بافان توجه شود و قوانین مانع صادرات 
فرش باید اصلاح شود. من بارها در موضوع بازگشت ارز صادراتی 
با رئیس کل بانک مرکزی صحبت کرده ام چراکه باید این صنعت 

ملی مورد حمایت جدی قرار گیرد.

برا ی اوند  رمرژه گذواه بخش مسکن وز ۸۷ تر شا14؛

فراز و فرود ۱۶ ساله سرمایه گذاری در مسکن

بر اســاس آمارها، رشــد ســرمایه گذاری در بخش مسکن در نیمه 
نخست سه سال از ۱۶ سال اخیر منفی بوده که می توان این سال ها 

را ضعیف ترین دوران سرمایه گذاری مسکن در کشور دانست.
مســکن به دلیل این که یک کالای ســرمایه ای در ایران محســوب 
می شود از اهمیت خاصی در اقتصاد برخوردار است. به طوریکه 
رصــد ســرمایه گذاری در ایــن بخــش می تواند ســیگنالی در جهت 
رونــق یــا رکــود بخش مســکن در اقتصاد باشــد. بانــک مرکزی در 
گزارش های فصلی میزان سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه 
مســکن را منتشــر می کند. بر اســاس تازه ترین آمار منتشــر شده 
توسط بانک مرکزی از شش ماهه ابتدای امسال، سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در حوزه مسکن معادل ۴۳۰ هزار میلیارد تومان 
)همت( اعلام شده است. اما روند رشد این سرمایه در طول زمان 

به چه شکل بوده است؟
بررسی روند رشد سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه ساختمان 
در نیمه نخست سال های ۸۷ تا ۱۴۰۲ نشان می دهد سرمایه گذاری 
در نیمه نخســت امســال معادل ۴۸.۳ درصد بوده که نســبت به 
مدت مشــابه ســال گذشــته افزایش یافته است. طبق این آمارها 
بیشــترین میزان رشــد ســرمایه گذاری در نیمه نخست سال ۸۷ و 
کمترین میزان رشــد ســرمایه گذاری مربوط به نیمه نخست سال 

۹۵ بوده است. همچنین رشد سرمایه گذاری بخش خصوصی در 
حــوزه مســکن در ســال های ۸۸،۹۴ و ۹۵ منفــی بــوده که می توان 
این سال ها را نامناسب ترین دوره ها برای سرمایه گذاری در بخش 

مسکن دانست.

ا د  رمرژه گذواه لا نیهه نخست  رل شا14  
بر اساس آخرین آمارهای منتشر شده توسط بانک مرکزی ارزش 
سرمایه وارد شده به بخش ساختمان از در نیمه نخست امسال 
حــدود ۴۳۰ همــت بــوده اســت که نســبت به مدت مشــابه ســال 

گذشته رشد ۴۸.۲ درصدی را تجربه کرده است.
همچنین شــواهد گویای آن اســت که رشــد تجربه شــده در نیمه 
نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۱۲.۴ درصد 

افزایش داشته است.

 رل ۸۷؛ لوام پر  فروغ بروه  رمرژه گذواه لا مسکن  
بررسی روند رشد ورود سرمایه به بخش مسکن در ۱۶ سال اخیر 
نشان می دهد بیشتری میزان سرمایه گذاری انجام شده در حوزه 
مسکن در سال ۸۷ بوده است. در این سال رشد سرمایه گذاری 
بخش خصوصی به بیش از ۸۲ درصد رســیده اســت. به عبارتی 

سرمایه گذاران در سال ۸۷، به اندازه ۸۲ درصد بیشتر از سال ۸۶ 
در حوزه مسکن سرمایه گذاری کرده اند.

از ســوی دیگر بدترین آمار ســرمایه گذاری در این حوزه مربوط به 
سال ۹۵ است. در نیمه نخست سال ۹۵ رشد سرمایه در بخش 
مسکن منفی ۱۶.۵ درصد بوده است. به بیان دیگر سرمایه بخش 
خصوصی در نیمه نخست سال ۹۵ نسبت به مدت مشابه سال 

۹۴ کاهش به اندازه ۱۶.۵ درصد کاهش یافته است.
این روند ۱۶ ســاله نشــان می دهد رشــد ســرمایه گذاری در بخش 
مسکن در سال های ۸۸، ۹۴ و ۹۵   منفی بوده است که می توان 
گفت در این ســه ســال ضعیف ترین دوره های ســرمایه گذاری در 

بخش مسکن کشور به وقوع پیوسته است.
به گزارش اکوایران، همچنین بررســی این رشــد در انتهای دولت 
دوازدهــم و شــروع دولت ســیزدهم نشــان می دهد بــا آغاز دولت 
ســیزدهم رشــد ســرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه مســکن 
کاهش پیدا کرده و این کاهش تا نیمه نخست سال گذشته ادامه 
یافته اســت. حال ســوال اینجاســت که با توجه به افزایش رشدی 
که در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رخ داده می توان انتظار رشــدهای بالاتر در ســرمایه گذاری بخش 

مسکن بود یا خیر؟


